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درمکتب امام

دل کندن از غیر

اخبار دانشگاه

تمام مفاســدی که در عالم واقع می شــود از این توجه به خود است در مقابل 

توجه به خدا. تمام کمالاتی که برای اولیای خدا و انبیای خدا حاصل شده است از 

این دل کندن از غیر و بستن به اوست. 

صحیفه امام؛ ج۱۷؛ ص۴۹۳ | جماران؛ ۲۱خرداد۱۳۶۲

رمز موفقيت
 و تأثيرگذاري در مردم

اصولا در هر کاري که با اعتقادات و ملکات رفتاري ســر و کار داشــته 
باشــد، دو عامل نقش اساســي دارد؛ اول افزايش معرفت و شناخت و دوم 
عمل بر طبق آن معرفت.براي تقويت عقايد اســامي و شــيعي خود بايد 
شــناخت خويش از اسام را گســترش دهيم،اين امر با مطالعه، بحث هاي 
علمي، حضور در جلسات فکري و پرداختن به بحث هاي ديني امکان پذير 
است.افزايش شناخت و معلومات، لازم است اما کافي نيست،وجود داشته اند 
افرادي که داراي اعتقادات صحيح بوده اند، اما پيروي از هواي نفس و آلوده 
شدن به گناه سبب شده تا در اعتقادات نيز منحرف و کافر شوند.طبق آيه 
قرآن کريم، آلوده شدن به گناهان نه تنها اثرات سوء رفتاري دارد، بلکه در 
اعتقادات نيز تأثير گذاشــته و گاه انسان را به ورطه کفر مي کشاند. همان 
گونه که اگر شما فردي را دوست داشته باشيد، با رعايت لوازم رفاقت مانند 
محبت، اهداي هديه و نظاير آن، روز به روز محبتتان به وي بيشتر مي شود، 
اما عدم رعايت اين قواعد کم کم سبب سرد شدن رابطه دوستي شده و بلکه 

گاهي به تنفر و دشمني مي انجامد.
همه ما مفتخريم که از محبت اهل بيت )ع( بهره مند شــده ايم، اما اگر 
رفتار هايــي را انجام دهيم که با اظهار محبت به آنها در تناقض باشــد، به 
مرور محبت ما نيز به آنها کم مي شــود. به عنــوان نمونه، در ايام محرم با 
شرکت در عزاداري ها و اظهار محبت به اهل بيت )ع( و اظهار عداوت نسبت 
به دشمنانشــان، در وجود خود احساس مي کنيم که عشق ما به اهل بيت 
)ع( بيشــتر شده است، در حالي که مثا اگر در کشوري زندگي مي کرديم 
که خبري از اين مجالس نبود، کم کم محبت ما نسبت به اهل بيت تضعيف 
شده، بي تفاوت مي شــديم.لذا براي تقويت عقايد و ملکات اخاقي بايد دو 
عامل را رعايت کنيم؛ اولا معلومات و آگاهي خود را در زمينه اعتقادات بالا 
ببريم و ثانيا سعي کنيم تا رفتار ما مطابق با آن اعتقادات و مطابق با شيوه 

اهل بيت )ع( باشد.
مداحی و سخنرانی؛ شمشیر دو لبه

اصــولا مداحان و مرثيه خوان ها و در مجموع اهل منبر، تأثير بســيار 
زيادي در توســعه معارف اهل بيــت )ع( و تقويت ايمان مردم دارند، و اين 
مقام بزرگي اســت که مداحان و اهل منبر بايد آن را قدر بدانند.بسياري از 
اعتقادات و مباني ايماني مردم برگرفته از اهل منبر و مداحان است، و تأثير 
سخنان آنها سبب شده تا ايمان در قلوب مردم نفوذ کند؛ و به عبارت ديگر، 
حيات ايماني مردم قبل از هر چيز مرهون فعاليت هاي اهل منبر است که 
بذر ايمان را در قلوب مردم کاشــته اند؛ لذا قاطعانه مي توان گفت که اهل 
منبر بيشترين نقش را در ايمان جامعه و گرايشات مذهبي بر عهده دارند.

وقتي افرادي چنين تأثير و قدرتي در جامعه دارند، قطعا اگر در جهت 
باطل هم حرکت کنند، آثار زيان بارتر و شديدتري ايجاد خواهند کرد،بنابراين 
مداحــان و اهل منبر در عين حالي کــه خداوند را به خاطر نعمتي که به 
آنها داده اســت شکر مي کنند، بايد مراقب باشند تا مبادا شيوه اي در پيش 
گيرند که اثري مخالف با هدف اصلي که همان ترويج معارف اهل بيت )ع( 

است، داشته باشد.
در واقع سخنراني و مداحي مانند شمشير دو لبه است که هم مي تواند 
سبب تقويت اعتقاد و ايمان مردم و هم سبب انحراف آنها شود. لذا اهل منبر 
و مداحان بايد سعي کنند مطالبي را که براي مردم بيان مي کنند، مستند 
و برگرفته از سخنان علما و به گونه اي باشد که براي آن حجتي داشته، در 
روز قيامت در برابر ســئوالي که از همه اعمال انســان مي شود، جواب قانع 

کننده اي داشته باشند.
از سوي ديگر رفتار مداحان و اهل منبر نيز نبايد ناقض سخنانشان باشد. 
در واقع رفتارشــان بايد با گفتارشان مطابقت داشته باشد. لذا کسي که از 
مذمت دنيا و بي ارزشي آن و دل نبستن به ماديات سخن مي گويد، نبايد خود 
دلبسته به دنيا باشد؛ چرا که همين امر، اثر منفي در مردم خواهد داشت.

البته بيان مطالب مســتند و تطابق رفتار با کردار، حســن فعلي کار را 
تضمين مي کند و سبب مي شود تا سخنراني براي مردم مفيد باشد، اما اگر 
بخواهد که حسن فاعلي نيز داشته باشد و براي خودش نيز نافع باشد، بايد 

نيت خودش را خالص کند.
ضرورت اخلاص در امور و بويژه مداحي و سخنراني 

اگر نيت کار، مادي باشد، پاداش آن کار فقط همان پول و پاداش مادي 
خواهــد بود که دريافت مي کند؛ امــا اگر نيت او خالص و براي ترويج دين 

خدا باشد، ارزشي هزاران برابر خواهد داشت.
کدام عاقلي حاضر است اجر و پاداش عظيمي را که مي تواند در برابر کاري 
به دست آورد با يک پاداش مختصر عوض کند؟ همان گونه که هيچ عاقلي 
حاضر نيســت هزاران سکه را با يک سکه عوض کند؛ لذا اگر به ارزش هاي 
دنيايي دل ببنديم و انتظار اجر دنيوي داشته باشيم، کار احمقانه اي کرده 

ايم و پاداشي عظيم را به ثمن ناچيزي فروخته ايم.
سخنرانی آيت الله مصباح يزدي )دام ظله( در ديداربا چند تن 
از اساتید و دانشجويان کويت و بحرين ، قم؛ ۱۳۹۳/8/۲5

زلال بصيرت روزهای  پنج شنبه منتشر می شود.

اســتاد درس خارج حوزه از تعلیق اعزام عمره مفرده تا زمان 
مجازات قاطع ماموران متخلف عربستان سعودی حمايت کرد.

به گزارش خبرگزاری رسا، اين مرجع تقليد در درس خارج فقه با اشاره 
به تاکيد رهبر معظم انقاب مبنی بر لزوم بصيرت در مقابله با فتنه ها، تصريح 
کرد: در جنگ های ســخت، توپ و گلوله کارگشا است، اما در جنگ های 

نرم بصيرت کارساز است.
وی افزود: علمای ما در هر عصر و زمانی متناسب با مقتضيات و شرايط 
زمانــی و مکانی به وظيفه خود عمل می کردند؛ علما گاهی در جنگ های 
ســخت شرکت کردند و گاهی در جنگ نرم شرکت کردند، کتاب الغدير 

جنگ نرم است.
آيت الله نوری همدانی همچنين با اشاره به حادثه ناگوار فرودگاه جده 
تعليق عمره تا زمانی که ماموران خاطی مجازات شــوند را اقدامی بسيار 
خوب دانست و در عين حال تاکيد کرد که برای بعد از آن بايد فکری کرد.

استاد درس خارج حوزه اين مرجع تقليد با اشاره به تاکيد رهبر معظم 
انقاب مبنی بر همدلی و وحدت، تصريح کرد: همان گونه که ايشان تاکيد 
فرمودند، در مقابل دشــمنان کينه توز، حفظ انسجام، همدلی و همزبانی 
بســيار مهم اســت و بايد در همه عرصه ها اين وحدت و همدلی را حفظ 

کنيم و به هيچ عنوان نبايد وحدت جامعه خدشه دار شود.
ايــن مرجع تقليد حمله آل ســعود به يمــن را محکوم و تاکيد کرد: 
عربستان سعودی که ساليانه چندين ميليون قرآن چاپ و منتشر می کند 
بايــد به آيات قرآن که تاکيد می کند »اشــداء علی الکفار رحماء بينهم« 

ملتزم باشد.
وی رهبر انصارالله يمن را فردی شجاع توصيف کرد و ضمن دعا برای 
حل مشکات اين کشور، اظهار داشت: ما ضمن محکوم کردن تجاوز نظامی 

به يمن، از مظلومان اين کشور حمايت و دفاع می کنيم.

در درس خارج مطرح شد

حمایت آیت الله نوری همدانی
 از تعليق عمره 

رئیس قوه قضائیه گفت: هجمه ها و فشــارها از 
ناحیــه ضد انقلاب و نیروهای خارج نشــین دور از 
انتظار نیســت اما توقع نمی  رودکسانی که خود در 
مســیر انقلاب بوده اند و برای انقلاب از جان و مال 
خود سرمايه گذاری کرده اند سخنانی مطرح کنند که 

دستمايه ضد انقلاب شود.
آيت الله آملی لاريجانی در جلسه ديروز مسئولان عالی 
قوه قضائيه با اشاره به اينکه قوه قضاييه توجهی به سخنان 
و نسبتهای خاف ندارد، تاکيد کرد: ايستادگی قوه قضاييه 
در برابر فشارها و رانت های سياسی دليل اصلی هجمه  عليه 

دستگاه قضايی است.
وی گفت: البته اينجانب صاح نمی بينم که در ســال 
همدلی و همزبانی دولت و ملت بگويم که چه چيزهايی در 

پشت صحنه اين فشارهاست اما به هر حال صبر قوه قضاييه 
هــم حدی دارد و اگر ايــن حرفها و هجمه ها ادامه يابد چه 
بسا به مردم شريف ايران خواهيم گفت هجمه ها از کجا آب 
می خورد و چه نســبتهای صد درصد کذب و به چه دليلی 
عليه قوه قضاييه گفته می شــود و از چه رانت های سياسی 
استفاده می کنند تا جلوی رسيدگی های قوه قضاييه را بگيرند.
رئيس قوه قضاييه با اعام اينکه شکايت داشتن از نحوه 
رسيدگی ها و يا تخلفات و اشتباهات احتمالی دستگاه قضايی 
هم ساز و کار قانونی و مشخصی دارد گفت: دستگاه قضايی 
همواره بــر کار قضات و کارکنان خود نظــارت دارد و اين 
نظارت ها و رســيدگی ها از طريق دادسرای انتظامی، دادگاه 
عالی انتظامی قضات، مرکز حفاظت و اطاعات و بازرسی ها 

انجام می شود.

آملــی لاريجانی تصريح کرد: پرونده های بســياری به 
دادگستری می آيد، رسيدگی می شود و در دادگاه تجديدنظر، 
حکم قطعی می شود اما عده ای که گمان می کنند تافته جدا 
بافته ای هستند و رسيدگی قضايی و عدالت برای همه خوب 
است الا آنها، تاش دارند در روند رسيدگی به پرونده ها مانع 
تراشــی کنند و ما اعام می کنيم که قوه قضاييه توجهی به 
اينگونه مانع تراشيها ندارد و در مسير قانون و به هدف اجرای 

عدالت با قاطعيت و صابت عمل می کند.
رئيس دستگاه قضا در بخش ديگری از سخنان خود با 
تاکيد بر ضرورت توجه به رفع مشــکات اقتصادی مردم با 
تکيه بر سياستهای اقتصاد مقاومتی و اتکا به توانمندی ها و 
استعدادهای داخلی گفت: در سال همدلی و همزبانی دولت 
و ملت بايد سياستهای اقتصاد مقاومتی به معنای واقعی کلمه 

عملی شود و قطعاً با همدلی و همزبانی و اتکا به استعدادها، 
فکرها و توانمندی های داخلی، مسائل و مشکات اقتصادی 

حل می شود.
وی افزود: اگر گمان می کنيم که مشکات اقتصادی با 
از بين رفتن تحريم ها به يکباره حل می شود، اشتباه است و 
اين موضوع در سخنان برخی متخصصين اقتصادی نيز مطرح 
شده که اگر همين امروز هم تحريم ها برداشته شود مشکات 
اقتصادی حل نمی شود و چاره آن تکيه بر سرمايه های مردمی 
و مشارکت مردم در پويايی اقتصادی و در عين حال کاهش 

وابستگی اقتصادی به نفت است.
گفتنی است در جلسه امروز مسئولان عالی قضايی بحث 
و بررسی درباره فراهم کردن تمهيدات لازم برای اجرای قانون 

آيين دادرسی کيفری اخيرالتصويب ادامه يافت.

رئیس دستگاه قضا:

ایستادگی در برابر رانت های سیاسی دلیل هجمه علیه قوه قضائیه است

وزير امور خارجه کشــورمان تصريح کرد: لغو 
مجموع تحريم هــا ازجمله تحريم های اروپايی برای 
ايران بسیار مهم است و روندی که تابحال ادامه داشته 
يک روند تقابلی بود و اگر قرار است اين روند خاتمه 

پیدا کند، تحريم ها بايد به صورت کامل لغو شوند.
به گزارش ايرنا، ماريانو راخوی نخست وزير اسپانيا در 
ديدار با محمدجواد ظريف وزيرامورخارجه ايران خاطر نشان 
کرد: ايران دارای سابقه و تمدن ديرينه ای است که منحصر 

به فرد بوده و مورد احترام همگان است.
نخســت وزير اسپانيا روابط دوجانبه تهران - مادريد را 
عالی خواند و تاکيد کرد: اين مناسبات در آينده بهتر خواهد 
شد. در اين چارچوب در آينده نزديک وزير تجارت اسپانيا 
به همراه گروهی از بخش خصوصی اين کشور به جمهوری 

اسامی ايران سفر خواهند کرد.
ماريانو راخوی نقش ايران در کل منطقه را مهم و موثر 
دانســت و از حمايت جمهوری اســامی ايران از عضويت 
غيردايم اســپانيا در شــورای امنيت ســازمان ملل متحد 

تشکر کرد.
محمــد جواد ظريف وزير امور خارجه ايران نيز در اين 
ديدار ضمن تاکيد بر لزوم گسترش روابط دوجانبه بين ايران 
و اســپانيا در همه زمينه ها، مواضع جمهوری اسامی ايران 
در خصوص تحولات يمن، داعش و تروريسم را تشريح کرد.
وی، آتش بس فوری، امدادرســانی، گفت وگوی يمنی 
- يمنی و تشــکيل دولت فراگير را از راه حل های مد نظر 
جمهوری اسامی ايران برای حل اين بحران بيان کرد و بر 

ضرورت حل سياسی اين بحران تاکيد کرد.

همچنين خسوس پوسادا رئيس کنگره نمايندگان اسپانيا 
در ديدار با محمدجواد ظريف باتاکيد بر توسعه روابط دوجانبه 
اعام کرد: فضا و ديدگاه جامعه جهانی نسبت به ايران تغيير 
کرده و بســيار مثبت است و اين عامل خيلی مهمی برای 

تقويت مناسبات فيمابين ايران و اروپا است.
وی ابراز داشــت: همکاری های نزديک بين دو پارلمان 
ايران و اسپانيا مورد توجه مادريد است و در آينده نزديک، 

هيأتی را در سطح عالی به ايران اعزام خواهد شد.
رئيس کنگره نمايندگان اسپانيا تاکيد کرد، ايران کاما 
روشن ساخته که برنامه هسته ای اش صلح آميز است و من 

اميدوارم که تحريمها برداشته شوند .
پوسادا افزود: اين روند بايد در مذاکرات تکميل شود و من 
مطمئن هستم که نگارش متن موافقت نامه جامع هم می تواند 

با موفقيت به اتمام برسد و تحريم ها بطور کامل لغو شوند.
وی در مورد افراط گرايی و تروريسم، خاطرنشان کرد: 
در اين رابطه ما معتقديم که پديده افراط گرايی و تروريسم، 

هيچ ارتباطی با آموزه های اسام و مسلمانان واقعی ندارد.
وی اعام کرد: قرار است همکاری های دوجانبه ای انجام 
گيرد که برای آن، زمينه هــای متنوع و متعددی از جمله 

گردشگری، حمل و نقل، ماهيگيری و انرژی وجود دارد.
ظريف همچنين آخرين تحولات مربوط به مذاکرات 
هســته ای را تبيين و تاکيد نمــود: لغو مجموع تحريم ها 
ازجمله تحريم های اروپايی برای ايران بســيار مهم است 
و رونــدی که تابحال ادامه داشــته يک روند تقابلی بود و 
اگر قرار اســت اين روند خاتمه پيدا کند، تحريم ها بايد به 

صورت کامل لغو شوند.

سخنگوی وزارت خارجه  کشورمان تاکید کرد: انتظار 
داشــتیم در اين قطعنامه به حملاتی که زيرساخت ها و 
مردم بیگناه يمن را هدف قرار داده پرداخته می شد، ولی 
در اين قطعنامه اين مسئله مهم ناديده گرفته شده است.
مرضيه افخم سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان  روز 
گذشــته در نشست هفتگی با خبرنگاران در خصوص قطعنامه 
شورای امنيت درباره ممنوعيت ارسال ساح به انصارالله گفت: 
انتظار داشــتيم در قطعنامه شورای امنيت به مسئله حماتی 
که زيرساخت ها و مردم بيگناه يمن را هدف قرار داده پرداخته 
می شــد، ولی در اين قطعنامه اين مســئله مهم ناديده گرفته 

شده است.
سخنگوی دستگاه ديپلماسی همچنين در پاسخ به سوالی 
درباره رايزنی های ايران برای حل بحران يمن خاطرنشان کرد: 
رايزنی های ما با کشــورهای منطقه برای کمک به حل بحران 
يمن، توقف حمات و زمينه سازی انجام گفت وگوها و پيشبرد 
راه حل سياسی و آماده سازی شرايط برای گفت وگو ادامه دارد و 
ســفرای ايران در کشورهای مختلف نيز با مقامات اين کشورها 
ماقات و گفت وگو دارند تا بتوانيم مســائل منطقه را به سمت 

گفت وگوی سياسی سوق دهيم.
سخنگوی دستگاه ديپلماسی در پاسخ به سوالی درباره اينکه 

چه رايزنی هايی صورت گرفت که پوتين ممنوعيت تحويل سامانه 
موشکی اس 300 را لغو کرد و اين سامانه چه زمانی تحويل ايران 
داده می شود؟ عنوان کرد: روابط ايران و روسيه جامع است و ابعاد 
مختلف سياسی، اقتصادی، امنيتی و دفاعی را در بر می گيرد و 
طی سال های گذشته در همه اين سطوح گفت وگوها در جريان 

بوده و روند رو به جلو و با شتابی را داشته است.
مرضيه افخم در ادامه نشست هفتگی خود با خبرنگاران در 
خصوص دور بعدی مذاکرات ايران و 1+5 با بيان اينکه نشست 
بعدی چهارشنبه هفته آينده در سطح معاونان و کارشناسان از سر 
گرفته می شود، خاطرنشان کرد: هنوز محل برگزاری اين نشست 

مشخص نشده و به محض مشخص شدن اطاع رسانی خواهد شد.
وی درباره انتشار فکت شيت ايرانی نيز عنوان کرد: متنی به 
صورت پيش نويس آماده شده و در دست تدوين است و انتشار 

آن با صاحديد مسئولان عالی صورت خواهد گرفت.
سخنگوی دستگاه  ديپلماسی عنوان کرد: وزير امور خارجه 
در اجاس بازنگری معاهده NPT در نيويورک شرکت و به ايراد 

سخنرانی خواهد پرداخت.
وی در پاسخ به ســوالی در خصوص تدابير وزارت خارجه 
برای جلوگيری از زياده خواهی های آمريکايی ها در توافق نهايی 
گفت: اقتدار و عزت ايران نبايد لطمه ای بخورد و ما توافق به هر 
قيمتی را دنبال نمی کنيم و تيم مذاکره  کننده اين رويکرد را با 

حساسيت دنبال می کند.
به گزارش فارس افخم در خصوص مصوبه کميته روابط 
خارجی ســنا مبنی بر تصويب توافق جامع در ســنا و تاثير 
آن بــر روند مذاکرات، تاکيد کــرد: ما در حال انجام مذاکره 
با دولت ها هســتيم و از نظر ما طرف ما دولت ها هســتند. 
براساس قوانين بين المللی، دولت ها مجری تعهدات کشورها 
هستند و هرگونه توافق احتمالی که تعهدی را برای هر يک 
از کشورها ايجاد کند، دولت ها مسئول اجرای آن تعهدات و 

پايبندی به آنها هستند.

وزير دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: قرارداد 
تحويل سامانه اس-۳۰۰ را در سفر به مسکو با طرف روس 
امضا می کنیم و اين سامانه را در سال میلادی جاری در 

اختیار خواهیم گرفت.
به گزارش اداره کل تبليغات دفاعی وزارت دفاع، ســردار 
سرتيپ پاسدار حسين دهقان وزير دفاع و پشتيبانی نيروهای 
مســلح پيش از عزيمت به مســکو برای شرکت در کنفرانس 
امنيت بين المللی مســکو 2015 افزود: از ابتدای آغاز به کار 
اين دولت موضوع حل و فصل قرارداد فروش سامانه اس-300 
مطرح بود و در ماقات هايی که رئيس جمهور کشــورمان با 
رئيس جمهور روسيه داشت موضوع دست برداشتن از شکايت 
جمهوری اسامی ايران به علت تحويل نگرفتن اين سامانه و 

دريافت سيستم جايگزين از طرف روس مطرح بود.
وی گفت: سياست نظام نيز در اختيار گرفتن اين سامانه 

بر اساس قرارداد منعقده و با همان شرايط بود.
وزير دفاع و پشــتيبانی نيروهای مسلح تصريح کرد: سال 

گذشته در همين کنفرانس موضوع تحويل اين سامانه را مطرح 
کرديم و وزير دفاع روسيه در سفری که به ايران داشت به توافق 

رسيديم تا در چارچوب مشخص موضوع حل و فصل شود.
ســردار دهقان گفت: همکاران ما در يک ســال گذشته 
جزئيات قرارداد را بررسی کردند و مقرر شد تا پايان سال 2015 
اين ســامانه در اختيار ايران قرار بگيرد و تا قبل از ســفرم به 
کنفرانس امنيت بين المللی مسکو 2015 موارد حل شده باشد .

وی افزود: طرف روس با جديت اين مسئله را دنبال کرد و 
عاقه مند به حل آن بود و ما در اين سفر اين قرارداد را امضا 
خواهيم کرد. سردار دهقان در ادامه گفت: آن چه که اهميت 
دارد اين اســت که از ابتدای عقد ايــن قرارداد آمريکايی ها و 
رژيم صهيونيستی  مخالفت خودشان را با فروش اين سامانه به 
ايران اعام کردند و خواستار اجرايی نشدن اين قرارداد بودند.

وزير دفاع و پشتيبانی نيروهای مسلح ادامه داد: در مقطعی 
نيز رئيس جمهور روسيه دستور لغو قرارداد را اعام کرد اما در 

اين سفر اين قرارداد عملياتی می شود.

بازگشت شمخانی از روسیه 
علی شمخانی نماينده مقام معظم رهبری و دبير شورای 
عالی امنيت ملی در پايان ســفر 2 روزه به فدراسيون روسيه، 

بامداد چهارشنبه وارد تهران شد.
شمخانی در جريان اين سفر ضمن ماقات با رئيس جمهور 
و دبير شــورای امنيت ملی روسيه در دهمين اجاس دبيران 
شــورای امنيت ملی کشورهای عضو و ناظر سازمان همکاری 
شانگهای سخنرانی کرد. دبير شورای عالی امنيت ملی در بدو 
ورود به تهران با تشريح دستاوردهای اين سفر گفت: پيشنهادات 
سازنده جمهوری اسامی ايران با توجه به تجاربی که در مقابله با 
جريان های تروريستی داشته، به منظور تقويت امنيت منطقه ای 

مبتنی بر توان بومی مورد استقبال کشورها قرار گرفت.
وی افزود: اقدامــات فعال و مثبت ايران که نقش مهمی 
در منطقه داشته است، مورد تأييد دبيران شورای امنيت ملی 
کشورهای مختلف قرار گرفت و در ماقات ها نيز به اين مسئله 
اشاره شد. شمخانی گفت: همزمان با اين سفر، موضوع تحويل 

ســامانه دفاعی اس 300 نيز مورد تصويب قرار گرفت که اين 
موضوع نيز نشانه مثبتی از سوی روسيه در راستای گسترش 
همکاری های دفاعی و امنيتی با ايران است. وی تصريح کرد: 
اميدواريم نتايج و دستاوردهای اين اجاس و رايزنی های صورت 
گرفته را در جهت تامين امنيت و آرامش برای مردم و خشکاندن 
ريشه های تروريسم شاهد باشيم. گفتنی است شمخانی در سفر 
به مسکو با پوتين رئيس جمهور اين کشور نيز ديدار و گفت و 
گو کرده بود . پوتين در اين ديدار اظهار داشت : لغو ممنوعيت 
فروش سامانه پدافندی اس 300 به ايران دارای پيامی مشخص 

مبنی بر ضرورت پايبندی همه کشورها به تعهداتشان است.
دبير شورای عالی امنيت ملی کشورمان نيز در اين ماقات 
با قدردانی از نقش ســازنده روســيه در تحولات سياسی در 
ســطح منطقه ای و بين المللی، تصميم اين کشور در موضوع 
لغو ممنوعيت واگذاری سامانه های پدافندی به ايران را اقدامی 
ارزشمند در مسير توسعه همکاری های رو به توسعه دو کشور 

عنوان کرد.

در اعتراض به عملکرد رژيم سعودی صورت می گیرد
امروز ؛ تجمع بزرگ دانشجویی

 مقابل دفتر سازمان ملل
امروز تجمع دانشــجويی مقابل دفتر ســازمان ملل در اعتراض به 

سیاست های آل سعود برگزار می شود.
با توجه به جنايت اخير رژيم آل سعود و سکوت مجامع بين المللی، دانشجويان 
و جنبش دانشجويی ايران امروز ساعت 15 تجمعی را در مقابل دفتر سازمان ملل 

در تهران برگزار خواهند کرد.
اين تجمع با توجه به جنايت اخير رژيم آل ســعود و حمات و کشــتار غير 
انسانی کودکان،  زنان و مردم بی گناه در يمن و همچنين تعرض وحشيانه نظاميان 
سعودی در فرودگاه جده به دو نوجوان ايرانی و سکوت مجامع بين المللی به ويژه 

سازمان ملل متحد و عدم اقدام کافی آنها صورت می گيرد.
اين تجمع از سوی همه اتحاديه دانشجويی بسيج دانشجويی، اتحاديه جامعه 
اسامی دانشجويان، اتحاديه انجمن های اسامی دانشجويان مستقل دانشگاه های 
سراسر کشور، دفتر تحکيم وحدت و جنبش عدالتخواه دانشجويی تدارک ديده 

شده است.
معاون وزير علوم خبر داد

اعلام نتایج نهایی بررسی بورسيه ها
 تا 5 روز دیگر!

نصیری قیداری از اعلام نتايج نهايی بررســی بورسیه ها تا 5 روز 
ديگر خبر داد.

ســعدالله نصيری قيداری درباره نتيجه نهايی بررسی بورسيه ها، گفت: اين 
موضوع پيچيده اســت و عليرغم صرف وقت زيــاد در اين زمينه هنوز کار تمام 

نشده و تا آخر فروردين اميدواريم تا نتيجه نهايی اعام شود.
سخنگوی وزارت علوم در کميته تشکيل شده برای بررسی بورسيه ها، درباره 
بررســی اين موضوع در کميسيون اصل 90، ادامه داد: برای صيانت از کيفيت و 
اعتبار علمی دانشــگاه ها و به عنوان وظيفه قانونی وزارت علوم بررسی بورسيه ها 
در حال انجام است و از اول هم نمايندگان در جريان قرار گرفته و بعضاً با حضور 

خود نمايندگان تشکيل شده است.
وی افزود: وزارت علوم طبق قوانين حقوقی و دستورالعمل های گذشته به کار 
پرداخته، اما اگر کميســيون اصل 90 طبق اختياراتشان بخواهند به بحث ورود 

کنند خودشان بايد پاسخگوی اقداماتشان باشند.
شکايت دانشجويان بورسیه از وزارت علوم

 به کمیسیون اصل ۹۰ مجلس
در همين زمينه به گزارش فارس، جمعی از دانشجويان بورسيه طی نامه ای 
به کميســيون اصل 90 مجلس شورای اســامی از وزارت علوم و سازمان امور 

دانشجويان شکايت و اعاده حيثيت کردند.
اين دانشــجويان در اين نامــه ضمن اعتراض به روند پيگيری مشــکات 
دانشجويان بورسيه در وزارت علوم خواستار بررسی بيشتر در اين زمينه از سوی 

مجلس شورای اسامی شدند.
نامه جنبش عدالتخواه دانشجويی خطاب به ظريف

فکت شيت ایرانی را منتشر کنيد!
جنبش عدالتخواه دانشجويی طی نامه ای خطاب به ظريف وزير امور 
خارجه کشورمان اعلام کرد: با انتشار هر چه سريعتر متن »فکت شیت« 

ايرانی به ابهامات و سوالات عنوان شده در اين حوزه خاتمه دهید.
در بندهايی از اين نامه آمده اســت: فارغ از آنکه طرف آمريکايی چه متنی 
را منتشــر کرده و چه دروغ هايی ســر هم کرده است، اين حق مردم ايران است 
که از جزئيات مذاکرات تيم ديپلماسی کشورشان با طرف مقابل مطلع شده و از 

روند مذاکرات آگاه شوند.
امام خامنه ای نيز در سخنرانی اخير خود در 20 فروردين به اين نکته اشاره 
نمودند که »البته من به خود مسئولين هم اين را گفته ام همين چند روز؛ مسئولين 
بايــد بيايند مردم را و بخصوص نخبگان را از جزئيات و واقعيات مطلع کنند؛ ما 

چيز محرمانه نداريم، چيز مخفی نداريم. اين مصداق همدلی با مردم است.«
متأسفانه تا به حال، جنابعالی و همکارانتان با مردم و نمايندگان شان در مجلس 
به گونه ای رفتار کرده ايد که گويی نامحرم شان پنداشته ايد. اين نگاه مخفی کارانه 
متأسفانه در مذاکرات اخير نيز به وضوح ديده می شود؛ تا آنجا که با توجه به تأکيد 
رهبری مبنی بر انتشار و تبيين جزئيات مذاکرات، آقای صالحی می گويد »درباره 
مســئله فکت شيت تصميم گرفته شــد و آقای ظريف در حال بررسی هستند و 
سازمان انرژی اتمی و وزارت امور خارجه متفقاً فکت شيتی تهيه کرده اند که الان 
دست آقای ظريف است و اگر مصلحت بدانند اين فکت شيت را اعام می کنند تا 
برخی از اين ابهاماتی که هر چند پاسخ داده شده است در چارچوب فکت شيت 

به عرض ملت بزرگ ايران برسد.
اما ناگهان در اظهارنظری قابل تأمل، ســخنگوی دولت در مصاحبه ای اعام 
می کنند که مصاحبه ها و مذاکره های متعدد مسئولان وزارت خارجه در راستای 
تبيين مذاکرات لوزان، همه اينها فکت شــيت )گزاره برگ( است و اگر لازم باشد 
اين فکت شــيت )گزاره برگ( منتشر می شود. مواضع مسئولان سياست خارجه 

بسيار شفاف است و اگر لازم باشد باز هم در اين باره توضيح خواهند داد.
اين اظهارنظرهای متناقض چه معنايی می تواند داشته باشد؟ تعلل دولت در 
انتشار ابعاد و جزئيات مذاکرات که مورد مطالبه رهبری و مردم می باشد، چه وجهی 
دارد؟ اگر حضرتعالی و تيم مذاکره کننده ايرانی به منش و منطق مذاکراتی خود 

اطمينان کافی داريد، چرا فکت شيت ايرانی )گزاره برگ( را منتشر نمی کنيد؟

واکنش آيت الله مکارم
 به اظهارات امام جماعت مسجدالحرام: 
دست از فرافکنی بردارید

 و به خواست ملت ها تن دهيد 
استاد درس خارج حوزه به اظهارات واهی و بی پايه و اساس امام جماعت 
مسجدالحرام واکنش نشان داد و گفت: شما بلاد اسلامی را تخريب کرديد 
حالا طلبکار نشويد؛ به دامان مسلمانان برگرديد و به خواست ملت ها تن 

دهید.
به گزارش خبرگزاری رسا، اين مرجع تقليد در درس خارج فقه با اشاره به اهانت 
اخير امام جماعت مسجد الحرام به ايرانيان و تکفير شيعيان از سوی وی، خاطرنشان 
کرد: اين در حالی اســت که دو ســه هفته قبل اينها کنگره ای بر ضد تکفيری ها 
گرفته اند حال خودشان مشغول تکفير شده اند و تاکيد کرده اند که جنگ را بايد به 

جنگ شيعه و سنی تبديل کنيم.
وی يادآور شد: شما در مقدس ترين مرکز اسام شروع به تکفير گروه عظيمی 
از مســلمانان دنيا می کنيد، آن هم بعد از آن که فســاد مکتب شما برای همه دنيا 
ظاهر شده است. آيت الله مکارم شيرازی اضافه کرد: بعد از بروز و ظهور جريا ن های 
تکفيری همچون داعش، النصره و القاعده و جناياتی که کردند معلوم می شود مکتب 
تکفير بر خاف عقل، نص و صريح قرآن و اسام است، شما بياييد از مکتب وهابيت 
تکفيری فاصله بگيريد و بگوييد در عمل ثابت شــد که ميوه اين درخت داعش و 

القاعده است؛ اينها را رها کنيد و به جمع مسلمانان بپيونديد.
استاد درس خارج حوزه اظهار داشت: شما باد اسامی را تخريب کرديد حالا 
طلبکار هم شده ايد؛ به دامان مسلمانان برگرديد، در يمن می خواهيد چکار کنيد، 
ايران، يمنی ها و همه شيعيان می گويند مسئله يمن را از طريق سياسی حل کنيد 

و به خواست مردم تن دهيد اما شما بمباران می کنيد.
اين مرجع تقليد تصريح کرد: در سوريه بدون توجه به خواست ملت شان اين 
همه بمباران و جنايت کرديد، چرا بی توجه به خواســته مردم همه جا را به ويرانی 
می کشيد و بعد ايران را متهم می کنيد و می گوييد ايران مقصر است! مقصر کسانی 

هستند که نمی خواهند واقعيات و خواسته های مردم را ببينند.
وی اضافه کرد: آيا عراقی ها، يمنی ها و سوری ها حق دفاع ندارند، الان يمنی ها 
می گويند حاضريم بنشــينيم و دولت فراگير تشــکيل دهيم، اما مفتی اعظم شان 
می گويد حمله به يمن و بمباران حکيمانه بود؛ آيا ويران کردن مطابق حکمت است؟
آيت الله مکارم شيرازی يادآور شد: اينها در عالمی از خيالات واهی زندگی کرده اند، 
سرمايه آنها دروغ و تهمت است، می گويند ايران و شيعه می خواهد مکه و مدينه را 
تسخير کند؛ رسوايی بی سابقه ای که در جده پيدا شده برای همه کافی است، اين 

رسوايی در تاريخ سابقه نداشته است.
وی يادآورشــد: ما خير همه را می خواهيم، تکفيری ها را رها کنند و به جمع 
مســلمانان باز گردند؛ ما هم آنها را دوست خود می دانيم، روش حکيمانه اين است 

نه اينکه وقتی ديديد ثمره کاری شوم، شرارت و کشتار است، باز لجاجت کنيد.
اين مرجع تقليد حوزه های علميه را مراکزی بسيار مقدس دانست و گفت: اگر 
حوزه های علميه نباشند چيزی برای مردم و جامعه از دين باقی نمی ماند، متاسفانه 
هنوز برخی تشــخيص نداده اند که حوزه های علميه چه نقشی در جامعه و زدودن 

جهالت ها دارند.

در ديدار نخست وزير اسپانیا

ظريف: تحريم ها بايد به صورت کامل لغو شوند

وزیر دفاع به مسکو رفت 
اس -300 امسال تحویل ایران می شود

افخم:

 انتظار داشتیم شورای امنیت به حملات  علیه مردم يمن می پرداخت

سرويس سياسی-
نمايندگان مجلس شــورای اسلامی با بیان اينکه 
بايد فکت شیت يا فکت شیت ايرانی منتشر شود چرا 
که اظهارات شفاهی سنديت ندارد، تأکید کردند: چرا 
همان مطالب گفته شده در رسانه ها، مکتوب نمی شود 
تا عرصه برای اظهارات خلاف واقع آمريکايی باز نشود؟ 
طرفی می تواند به مذاکرات آسیب بزند که از جزئیات 

اطلاع دارد.
مقام معظم رهبری در بيانات اخير خود تأکيد داشتند که: 
»مســئولين، مردم و به ويژه نخبگان را از جزئيات و واقعيات 
مذاکرات مطلع کنند، ما چيز محرمانه ای نداريم. اين مصداق 
همدلی با مردم است.« اينکه مذاکرات بايد شفاف و غيرمبهم 
باشد بر کسی پوشيده نيست چرا که در غيراين صورت طرفی 
برنده اســت و می تواند افکار عمومی را با خود همراه سازد که 
جزئيات را در اختيار مردم، جامعه نخبگان و مســئولين خود 
می گــذارد. در حالی طرف ايرانی از ارائه فکت شــيت يا فکت 
شــيت ايرانی ممانعت می کند، طــرف غربی در اعاميه خود 

تمام جزئيات را رسانه ای کرده است. 
مقام معظم رهبری نيز فکت شــيت آمريکايی را در اغلب 
موارد خاف واقع و مخدوش دانســتند و فرمودند: »در همان 
حالی کــه اين ها داشــتند مذاکره می کردند، ايــن بيانيه را 
آمريکايی ها نشســتند و آماده کردند... اگر بنا باشد که اين ها 
ماک عمل قرار بگيرد، آن چه آنها نوشتند، قطعا ماک عمل 
نخواهد بود.« درباره لزوم انتشار مکتوب فکت شيت مذاکرات 
لــوزان گفت وگويی با نمايندگان مجلس انجام شــده که در 

ادامه می آيد.
اگر فکت شیت منتشر نشود

نمايندگان پیگیری خواهند کرد
اســماعيل کوثری عضو کميسيون امنيت ملی و سياست 
خارجی در اين مورد به خبرنگار کيهان گفت: قبل از تأکيد مقام 
معظم رهبری، نمايندگان مجلس به آقايان ظريف و عراقچی و 
همين طور به تيم مذاکره کننده اين توصيه را داشتند که هر چه 
سريع تر بايد يک سند ارائه شود. چند روز پيش با آقای عراقچی 
به عنوان نماينده تيم مذاکره کننده، در کميسيون امنيت ملی 
و سياست خارجی مجلس صحبت شد و ايشان می گويند که 
فکت شــيت آماده شده اما انتشار آن به دستور رئيس جمهور 
بستگی دارد. آقای صالحی نيز می گويد توسط سازمان انرژی 
اتمی مطالب جمع آوری و به ظريف داده شــده است. اما اگر 
تيم مذاکره کننده اعتقاد دارد که سند رونمايی شده آمريکايی ها 
دروغ است، چه لزومی دارد که سند خود را منتشر نمی کند. 
کوثــری با بيان اينکه تصميم گيری بايد براســاس يک 
ســند موجود و قابل ارجاع باشد، گفت: گفته می شود انتشار 
فکت شيت ايرانی به صاح نيست، در حالی که همان مطالبی 
که الآن در رســانه ها گفته می شود، فقط بايد مکتوب شود تا 

بشود به آن استناد کرد، فلذا نمايندگان مجلس اين موضوع را 
حتما پيگيری خواهند کرد.

وی ادامه می دهد: مقام معظم رهبری چندين بار فرموده اند 
کــه نبايد مردم را از امور بدون اطاع نگاه داشــت چرا که ما 
پنهان کاری نداريم. بنابراين اگر فکت شيت ايرانی توسط تيم 
مذاکره کننــده و دولت ارائه نشــود نمايندگان اين موضوع را 
پيگيــری می کنند. هنگامی که طرف ايرانی مســائل خود را 
مطرح نمی کند، عرصه برای اظهارات خاف واقع آمريکايی باز 
می شــود و فقط بر گستاخی آمريکايی ها می افزايد. کما اينکه 
دو روز پيش کنگره فشــارها را بيشتر کرد تا هر توافق دولت 
آمريکا با تأييد کنگره امکان عملی يابد. تيم ديپلماسی ما نيز 
بايد در اين امور از مجلس کمک بگيرد نه آن که بی اعتنا باشد 

و مردم را نيز در جريان مسائل نگذارد.
فکت شیت منتشر نشود

 با ساز و کار  متفاوتی پیش می رويم
بيژن نوباوه وطن نماينده مجلس شورای اسامی در گفت و 
گو با خبرنگار کيهان گفت: اين هفته 213  امضا از نمايندگان 
مجلس جمع آوری و خواسته شد که فکت شيت ايرانی منتشر 
شود. اين نامه و پيام بيش از آن که متوجه تيم مذاکره کننده 
داخلی باشــد، متوجه آمريکايی ها است. اگر فکت شيت ارائه 
شــده آمريکايی نابرابر با تفاهم مشــترک بين ايران و آمريکا 
اســت، پس مسائلی مطرح شــده که نمايندگان بايد بدانند. 
انتشار  فکت شيت تضمينی برای جلوگيری از اقدامات و زياده 
خواهی های آمريکايی ها اســت. اين نماينده مجلس در ادامه 
توضيح می دهد: گفته های شفاهی در جلسات علنی و غيرعلنی 
هيچ مدرکی دال بر قطعيت مطالب ندارد و بر ابهام می افزايد. 
در نامه نمايندگان مجلس نيز آمده که انتشار فکت شيت ايرانی 
به شفافيت موضوع کمک می کند. در غيراين صورت نمايندگان 
مجلس به اين موضوع با ديده ديگری و ساز و کار متفاوتی نگاه 
خواهند کرد. انتشار شفاهی با مکتوب متفاوت و ناکافی است 
و اگر اين گفته ها مکتوب نشود، تأييد فکت شيت آمريکايی ها 

است که مورد پذيرش ما نخواهد بود و معانی ناخوشايندی به 
دنبال دارد. هرچند نمايندگان دوســت ندارند به اين مسئله 

سوء ظن داشته باشند.
ادامه اين روند توسط دولت

نقض عهد در سال همدلی است
عليرضا زاکانی ديگر نماينده مجلس شــورای اسامی در 
گفت و گو با خبرنگار کيهان گفت: يکی از رويه های غلطی که 
تيم مذاکره کننده از ابتدا تا حال دنبال کرده اين اســت که هم 
اطاع رسانی مناسبی به ملت رشيد ايران بويژه نخبگان جامعه 
و مســئولين کشور انجام نداده و عاوه بر اين  هميشه در  يک 
فضای مبهم و غيرشفاف مذاکرات را دنبال کرده است. در حالی 
که طرف مقابل شــفافيت بيشتری نشان داده، هر چند در اين 
مسير حرف های غلط و دروغ پردازی هايی را هم بيان کرده است. 
اما بطور کلی آنها با نوع رفتار و شــرايط ما به ازای خود اتفاقا 
توانسته اند افکار جهانيان، کشورها و شرکای هم راستا با خود را 
شکل داده و جبهه ای مقابل ما ايجاد کنند. زاکانی در ادامه توضيح 
می دهد: نسبت به طرف مقابل نبايد رودربايستی و انفعال داشت. 
بلکه بايد پنهان کاری را کنار گذاشته و صريح مسائل را مطرح 
کنيم، چيزی که بــرای پنهان کاری وجود ندارد. اگر اين رويه 
ادامه يابد به نوعی نقض عهد در سال همدلی و هم زبانی است. 
وی با توجه به گزارش های خبری و گفته های شــفاهی 
در مورد بيانيه لوزان ســوئيس، تصريح کرد: اشکال جدی کار 
اين است که اغلب اين گفته ها سنديت ندارد و در مقام حرف 
باقی می ماند و بعد هنگامی که نقد جدی بر آن صورت گيرد 
بيان می شود که »سهو اللسان« بوده و سنديت ندارد. بايد اين 
گفته ها از طرف وزارت خارجه و تيم ديپلماسی مکتوب شود 
تا ضمن رجوع به آن به عنوان يک سند، ضعف ها و قدرت آن 
را بتوان اســتخراج کرد. از اين جهت اين گفته های پراکنده و 
شــفاهی خودش يک ضعفی را نشان می دهد که بايد با ارائه 
چارچوب و فکت شيت جبران شود. آقای صالحی نيز در مجلس 
به صراحت بيان کردند که مقام معظم رهبری فرمودند مردم 

محرم اند و با آنها بايد مسائل را مطرح کرد. رهبری در بيانات 
عمومی خودشان هم به اين مسئله تأکيد کرده اند. ضمن اين، 
طرفی که بخواهد به مذاکره آســيب بزند کســی است که از 
جزئيات خبر دارد، بايد تأمل کرد. ما حسن ظن داريم اما بايد 
دقت را افزايش دهيم و نمايندگان بايد بدانند که دوستانشان 

در مذاکرات چه چيزی به دست آوردند.
برای انتشار فکت شیت بايد تأمل کرد

و هوشمندانه قدم برداشت
جواد جهانگيرزاده عضو کميسيون امنيت ملی و سياست 
خارجــی مجلس در اين مورد به خبرنگار کيهان گفت: همان 
طور که رهبر معظم انقاب فرمودند آمريکايی ها فکت شــيت 
خود را قبل از اينکه مذاکرات به نتيجه برسد آماده کرده بودند، 
بنابراين معلوم است که خواسته های خود را در آن می گنجانند. 
آنها برای انتشار سند خود وقت گذاشته اند و به يکباره اقدام به 
اين کار نکرده اند. از اين جهت می طلبد اعضای مذاکره کننده 
ايرانی بعد از مدتی بررسی و کار کارشناسی، اقدام به طراحی 
فکت شــيت خود کنند تا در موضع انفعال قــرار نگيرند و از 
رقيــب خود عقب نيفتند بلکه او را در تنگنا بگذارند. البته در 
اين مرحله وزارت خارجه بايد ســريع تر عمل کند و به هنگام 
مناسب فکت شيت خود را به نحو احسن منتشر نمايد تا شاهد 
افزايش طراز نظام ديپلماســی خود باشيم. هيچ جای نگرانی 
نيست و به تعبير رهبر انقاب هنوز هيچ توافقی صورت نگرفته 

و متن قابل اعتنايی وجود ندارد.
جهانگيرزاده ادامه داد: ترديدی نداريم که آمريکايی ها اهل 
خدعه و دبه در آوردن هستند اما بايد در انتشار فکت شيت ايرانی 
تأمل کرد و هوشمندانه حرکت برداشت. فلذا براساس بيانات 
هوشمندانه و کارشناسانه مقام معظم رهبری حتما بايد مردم 
در جريان امر قرار بگيرند چرا که پرونده هسته ای، ملی است 
و اين حق ما است که بدانيم چه اتفاقی افتاده است. فکت شيت 
ايرانی هم بايد سريع تر انتشار يابد همان طور که 213 نماينده 

مجلس اين موضوع را تأييد کرده اند. 

نمايندگان مجلس در گفت وگو با کیهان:

انتشار فکت شیت ایرانی جلوی گستاخی های آمریکا را می گیرد

جواد جهانگيرزادهعليرضا زاکانیبيژن نوباوه وطناسماعيل کوثری


